La r i la rr
La lletra r representa dos sons diferents.

· el so simple

· el so múltiple

Aquests sons a vegades depenen de la posició de la r dins el mot o dins la frase.

És simple el so de:


mare, cara, pera, aritmètica, poruga

És múltiple el so de:


rata, Ramon, arròs, guitarra, torre

Pel que fa a la grafia, només la r múltiple presenta alguna dificultat, que ara comentem:

r
rr

a començament de paraula:

raig, racó, rumiar, rondinar
entre vocals:

terra, arruïnar, arriscar,

errar

darrere de consonant:

conreu, enraonar, enrojolar


Recorda que:

– Els infinitius de la 1a, 2a i 3a conjugació s'escriuen amb -r final:


1a conj: parlar, mirar, cantar...


2a conj: córrer, témer, créixer...



  (excepte els verbs acabats en -re: perdre, vendre...)


3a conj.: dormir, patir, repartir...

– Cal distingir les formes del pretèrit perfet simple de l'infinitiu:

pret. perfet simple: ell estimà (va estimar), ell dormí (va dormir)


infinitiu: estimar, dormir
– Els sufixos de derivació -ar, -er, -or, -dor s'escriuen amb -r final muda.

bèstia
bestiar


blau
blavor


colom
colomar


gris
grisor


fusta
fuster


moc
mocador
– Fixa't que quan pronunciem el mot arbre la primera r és muda. Tampoc pronunciem la -r de les formes d'infinitiu, futur i condicional del verb prendre i dels seus derivats i compostos, com ara prendre, aprendre, reprendre...



Comprendràs que no pugui venir.


Finalment la Maria va aprendre a conduir.



Si ens ho expliquessis, ho entendríem.
